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Ripristinata la posta di 30 miliardi
Successo d e ll ’in iz ia tiva u n i ta r ia  delle forze  polit iche e delle nos tre  associazioni. 

Previsti in terventi  in favore  della  m in o ra n z a  i ta liana  in Jugoslav ia .

Il governo ha form alm ente inclu
so nella legge finanziaria la posta di 
bilancio per la m inoranza slovena in 
Italia. Com e si ricorderà la posta era 
sta ta  cancellata dal docum ento ori
ginale da parte del governo Goria. A 
parte le iniziative parlam entari in no
stro favore, hanno avuto  certam en
te peso la conferenza stam pa delle 
organizzazioni slovene del 16 novem 
bre a Udine ed il voto dell’assemblea 
della C om unità m ontana delle Valli 
del Natisone. Questo voto, unanime, 
ha dato  il segno di una sensibilità 
nuova e di una volontà politica più 
costruttiva nel territorio .

Il successo è dovuto , ad un diver
so livello, all’impegno del presiden
te della g iunta regionale, A driano 
Biasutti, che ha fatto  pervenire al go
verno sollecitazioni positive.

A livello parlam entare va ricono
sciuto che tu tti hanno fatto  la loro 
parte. Sull’em endam ento del senato
re Stojan Spetič (PCI) si sono riscon
tra te  convergenze significative dei 
senatori A rduino Agnelli (PSI), G ae
tano  A rfé (Sinistra indipendente) ed 
altri. Un ruolo estrem am ente positi
vo va riconosciuto al senatore F ran 
co Castiglione (PSI), sottosegretario 
alla giustizia.

Castiglione, Agnelli insieme a Spe
tič hanno incontrato  il vicepresiden
te del consiglio dei ministri, Giuliano 
A m ato, e sono stati convincenti.

Un ruolo positivo va riconosciuto 
anche alla DC che ha vo ta to  a favo
re dell’em endam ento, vista la d ispo
nibilità del governo. Il voto dei 
senatori è stato unanime perché lo ha 
votato  perfino il M SI, e non per di

strazione m a con una dichiarazione 
di voto in aula.

Bisogna tuttavia aggiungere che la 
posta di bilancio non costituisce uno 
stanziam ento vero e proprio , bensì 
una d isponibilità di spesa alla quale 
attingere per finanziare leggi in atto  
o da approvare. In sostanza rappre
senta un a tto  solenne di disponibili

tà  verso i problem i della m inoranza 
slovena, soprattu tto  per le difficili 
condizioni in cui la posta ha trovato 
conferm a.

Da notare che un analogo em enda
m ento del PCI in senato per l’istitu
zione di una posta per le com unità 
linguistiche m inori, tra  cui il friu la
no, è stato  respinto.

Ecco lei cronistorici 
dei miliardi

La posta di bilancio venne accolta dal governo Craxi nel 1984 g ra
zie a ll’intervento della senatrice Jelka Gherbez e del senatore C asti
glione. Prevedeva la som m a di 35 miliardi per tre anni con lo scopo 
di finanziare le esigenze della m inoranza slovena in Italia, fra cui la 
legge di tutela. In m ancanza di legislazione “ ad hoc”  della quota non 
è stato  speso nulla.

Successivamente la posta è scesa a 33 m iliardi com prendendo insie
me agli interventi per la m inoranza slovena anche quelli in favore del
la m inoranza italiana in Jugoslavia. Nessuna spesa per la m inoranza 
slovena, m entre il m inistero degli esteri di R om a, in base alla legisla
zione sul tra tta to  di O sim o, ha attin to  2 m iliardi e 400 milioni per la 
m inoranza italiana in Jugoslavia. Teoricam ente sarebbero disponibili 
ancora 5 miliardi e 600 milioni del 1987 per la m inoranza slovena. Que
sto en tro  il term ine del prossim o gennaio.

La posta di bilancio per il prossim o triennio è calata o ra a 30 mi
liardi com prendendo ancora la m inoranza italiana in Jugoslavia. Una 
dim inuzione sensibile che però nulla toglie al significato politico della 
posta. Per poter rendere spendibile la som m a saranno indispensabili 
le basi legislative, quali potrebbero essere la legge di tutela o leggine 
settoriali.

Colloqui a Belgrado della 
delegazione unitaria degli sloveni

In prossimità della sua visita in Ita
lia il presidente del consiglio esecuti

vo federale di Jugoslavia, Branko 
M ikulič, ha ricevuto nella sede del

Beneška galerija - C ooperativa Lipa
S. P ie tro  al N atisone - Š peter

19. decem bra 1987
ob  18. uri

Otvoritev velike razstave 
m odernega slikarstva 

in grafike

Iz p riva tn ih  zbirk

A nn igon i, A p o llon io , B aldan , Borčič, B uffe t, C a n ta to re , C affè , 
C eliberti, Č ern igo j, C esch ia, C ragno lin i, D ado , D ali, De C h irico , 
De V ita, De R osa, F o n ta n a , G u ttu so , H lavaty , Ja k i, K iar, K om el, 
L iusso , M addalozzo , M ag n o la to , M akuc, M iljuš, M inguzzi, P a l
čič, Pečnik , Pellis, Po lesello , Q u en trin , Sassu, S pacal, Š u te j, T a- 
vagnacco , V idussi, V ran, Z igaina

ob  p riso tnosti Brune D orboló  
občinske o d b o rn ice  za k u ltu ro

V G aleriji boste  lahko  najd li več vrst daril dom ačih  av to rjev . 
Srečen Božič!

governo a Belgrado una delegazione 
della m inoranza slovena in Italia.

Ne facevano parte i rappresen tan
ti della SKGZ Claudio Palčič; del 
P C I, consigliere regionale Boris 
Iskra; del PSI, do tt. Filibert Benede- 
tič; il segretario dell’U nione slovena 
do tt. Ivo Jevnikar; del consiglio del
le associazioni slovene, M aria Ferle- 
tič e infine P ao lo  Petricig per le 
organizzazioni della provincia di 
Udine.

Al presidente jugoslavo la delega
zione ha esposto la situazione della 
m inoranza slovena in Italia e le rela
tive esigenze culturali ed economiche 
da inserire nell’auspicata legge di tu 
tela alla luce degli accordi di Osimo.

La delegazione degli sloveni è sta
ta  brevem ente ricevuta d a ll’ex- 
console jugoslavo a Trieste o ra ad 
detto  al m inistero degli esteri di Bel
g rado , D rago Mirošič; quindi dal 
m em bro della presidenza della repub
blica jugoslava Stane Dolane ed in
fine ha avuto un lungo colloquio con 
l’am basciatore italiano Castaldo nel
la sede delTam basciata di Belgrado.

Questi riferirà a Rom a al m inistro 
A ndreotti i contenuti e gli scopi del
la visita.

V nedeljo v Gorici 
občni zbor

V Kulturnem  dom u v Gorici bo v 
nedeljo 20.decem bra redni občni 
zbor Slovenske kulturno gospodarske 
zveze. Kongres te osrednje organiza
cije slovenske narodnostne skupno
sti v Italiji je velike važnosti. Seveda, 
bo to priložnost, da se pregleda in 
oceni opravljeno delo organizacije in 
vseh njenih članic, predvsem pa bo
do v središču pozornosti perspektive 
naše skupnosti, oblike našega dela in 
boja. Tudi na osnovi analize sedan

jega političnega trenu tka se bo izo
blikoval naš program  za prihodnjih  
dveh let.

Občni zbor se bo začel ob 9.30 uri. 
N ajprej bosta podala uvodna poro
čila predsednik Race in tajnik U do
vič, nato  bodo podelili priznanja 
SKGZ. Sledila bo razprava. Po do 
polnitvi pravil pride na vrsto volitev 
novega glavnega odbora, ki se bo ta 
koj sestal in izvolil izvršni odbor 
Zveze.

V

Cerno: «Ustvarili smo 
zrelejšo politično demokracijo»

«V tem obdobju  je  naš pok rajin 
ski odbor imel vidno vlogo kot struk
tu ra , ki uveljavlja in ustvarja kulturo 
in politično življenje Slovencev na Vi
dem skem ». Tako je  uvodom a pou
daril V iljem  Č erno , p redsednik  
teritorialnega odbora SKGZ za vi
dem sko pokrajino , s katerim  sm o se 
pogovarjali o sedanjem položaju Slo
vencev v Benečiji, Reziji in Kanalski 
dolini, o odprtih  vprašanjih , ter smo 
skušali napraviti oceno opravljenega 
dela. «Pokrajinsk i odbor SKGZ je 
začel ustvarjati pozitivno politiko v 
razvijanju  sodelovanja in krepitvi 
spoštovanja enega v drugega», je  na
daljeval prof. Černo. «Imeli smo sti
ke z odborniki in s predsednikom  
videmske Pokrajine Venierom , ki so 
nas tudi obiskali, s predsednikom  
G orske skupnosti N adiških dolin, z 
raznim i župani in političnim i pred
stavniki z našega področja. Razvili 
smo sodelovanje in razpravljali o 
problem ih obm ejnega področja s 
predstavniki Tolm inske in z vidnimi 
osebnostm i republike Slovenije, ka
kor tudi s parlam entarci vseh strank 
ustavnega loka.»

Torej lahko rečemo, da se je od
nos do nas spemenil v pozitivnem  
smislu.

Ustvarili smo zrelejšo politično de
m okracijo , ki sprejem a energije kul
turnega bogastva te naše zemlje. 
Z anim anje raznih političnih krogov 
za vprašanje Slovencev na Videm 
skem je  danes vsekakor večje. Pred 
leti je  bilo problem atično za nekate
re politične sile celo priznati našo 
skupnost. Pravli so nam , da gre za 
delikaten problem . Skušali so nas lo
čevati od ostalih Slovencev, poniže
vati našo kulturo  na raven neke 
lokalne, m anjvredne kulture. Šlo je 
torej za nadaljevanje politike asim i
lacije. Danes je  sodelovanje že to li
ko konstruktivno, da skupaj gojim o 
neko dobro voljo do reševanja odp r
tih problem ov. O dpira se nov dialog.

Kdaj in kako je prišlo do teh poli
tičnih sprememb?

Težko je  reči, kje je m ejnik, m or
da potres. V sekakor je bil dolg p ro 
ces , š lo  je  za k o n s ta n tn o  
dem okratizacijo  življenja tega po 
dročja , ki prerašča določene ideje 
«nezaželenega» sosedstva do Sloven
cev. P o  drugi strani lahko rečemo, da 
gre za neko splošno zavedanje nas sa
mih, kar se dogaja tudi pri naših so

sedih Furlanih , ki se prizadevajo za 
novo vzgojo, ki vrednoti narodno za
vest kot neko vsesplošno dolžnost. 
Seveda so dosti k tem u prispevali 
odprta meja, pretakanje idej in infor
m acij, dejstvo, da se daje v ospredje 
človeka kot subjekta, ki nosi svoje je 
zikovne navade.

Kakšna je vaša ocena sedanjega 
položaja Slovencev videmske pok
rajine?

Zadnja leta je  bilo veliko zanim i
vih pobud. P rikazali sm o našo vital
nost preko meje s kulturnim i dnevi 
Slovenci tam  za goro. Pokazali smo 
nov utrip  našega p rosto ra  tudi v 
Trstu in Gorici na Dnevu slovenske 
kulture letos. Na politični ravni, v 
okviru naših prizadevanj in razp ra
ve o zaščitnem zakonu, lahko pouda
rim o dve uspešni tiskovni konferenci 
v Vidmu: prvo smo sami priredili kot 
pokrajinski odbor SKGZ, drugo s 
predstavniki vseh Slovencev v Italiji. 
O krepile so se določene ku lturne de
javnosti. N adaljevali sm o s trad icio 
nalnim i nastopi. N astale so nove 
pobude, ki kažejo tudi na literarno 
in glasbeno ustvarjalnost. U stanovi
li smo tudi na Videmskem Zvezo slo
venskih kulturnih  društev in odprli 
nov urad .

Največ pa smo dosegli na področ
ju izobraževanja, kjer se je dejavnost 
še bolj okrepila tako , da zaobjem a 
šolski sektor v celoti. Pozitivne rezul
ta te  beležimo predvsem na področju  
dvojezičnega šolanja, kjer gre pou 
dariti kvaliteto naše ponudbe pa tu 
di dober odziv našega te rito rja .

Tudi na gospodarskem  področju  
smo se okrepili in naredili en korak 
naprej s tem , da se je  ražsirilo tudi 
na našo pokrajino  Slovensko dežel
no gospodarsko združenje. Tako 
sm o zasnovali nova povezovanja z 
obrtn ik i in drugim i gospodarskim i 
enotam i, se povezali s trgovinsko 
zbornico in drugimi podobnim i orga
nizacijam i in inštitucijam i. P ozor
nost sm o posvetili tudi mladini in 
te lesnokulturni dejavnosti ter nudili 
podporo  ekipam  iz Benečije.

Kateri so odprti problemi, kijih ni
sm o znali ali mogli rešiti?

Veliko je še problem ov pred nami. 
Treba je analizirati potrebe vsega na
šega te rito rja , zasnovati novo konti-

beri na str. 3
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S. PIETRO AL NATISONE

Si continua a lavorare per la crescita 
e lo sviluppo socio-economico

Nell’ultima seduta del Consiglio Co
munale sono stati approvati molti ar
gomenti di vitale importanza per la 
crescita e lo sviluppo socio economico 
del Capoluogo delle Valli del Natisone 
e delle frazioni che fanno parte del Co
mune di S. Pietro al Natisone.

Tra i primi punti all’ordine del gior
no, l’assemblea ha approvato la con
ta b ilità  finale  dei lavori di 
urbanizzazione del 2° lotto (L. 130 mi
lioni) del Piano Particolareggiato di 
Vernasso.

Contestualmente è stata approvata, 
in sanatoria, la perizia di variante per 
ulteriori lavori (allacciamenti privati al
la nuova rete idrica, pozzetti di control
lo e allacciamenti fognari, spese 
aggiuntive per espropri di aree private 
ecc...) sempre per la frazione di Vernas
so. Queste opere, che l’Amministrazio
ne ha ritenuto giusto eseguire per 
ridurre le spese future ed agevolare gli 
utenti privati, son state contestate dal
la minoranza consigliare D.C. che, sul 
punto riguardante i lavori, ha espresso 
il suo voto contrario nonostante i chia
rimenti del Sindaco e dell’Assessore 
Vogrig.

Successivamente il Consiglio ha de
liberato la destinazione e l’impiego di

C h i u c h  
In C o m u n i t à  

m o n t a n a ?
Sem bra che il consigliere G iusep

pe Chiuch ce l’abbia fatta . D opo che 
la questione della sua nom ina come 
rappresentante della m inoranza del 
consiglio com unale di G rim acco in 
seno a ll’assem blea della C om unità 
m ontana Valli del N atisone ha tenu
to banco per oltre due anni, dovreb
be o ra  v e n ire  n o m in a to  un 
com m issario con il solo com pito  di 
delegarlo a ll’assem blea dell’ente so- 
vracom unale.

Si risolve cosi, in m odo non certo 
indolore, una questione m olto d iffi
cile e che per molti versi rim ane an 
cora aperta. C om ’è no to  il consiglio 
com unale di Grimacco aveva affro n 
ta to  a più riprese questa questione e 
provveduto anche a votare il proprio  
delegato di m inoranza. A d ogni vo
tazione erano però seguite pun tua l
m ente le dim issioni in quan to  il 
candidato  per l ’opposizione era il 
consigliere G iuseppe Chiuch. È no 
to però anche che questi non gode 
della fiducia del consiglio com unale 
visto che, com e è sta to  ribad ito  a n 
che nell’ultim a seduta alcuni giorni 
fa, il suo apporto , oggi com e in pas
sato, non è mai stato costruttivo, mai 
a favore della com unità di G rim ac
co bensì di duro  e chiuso o stru 
zionism o.

Crisi di Governo
Così il ciclista è caduto! Chi tan to  

aveva voluto la bicicletta è riuscito  a 
pedalare solo per qualche mese. In 
ogni caso è doveroso dargli a tto  di 
aver b a ttu to  un percorso tu tto  in sa
lita ed irto  di ostacoli.

S tiam o parlando , per chi non l’a 
vesse capito , della crisi del governo 
G oria, che, causata dall’uscita dei li
berali dall’accordo pen tapartitico , è 
orm ai rien tra ta  da qualche tem po. 
T u ttav ia  essa riveste ancora un cer
to  interesse per le motivazioni che so
no alla base della decisione presa dal 
partito  di A ltissimo.

Il segretario liberale ha in fatti po
sto com e condizione base per il suo 
appoggio al governo una serie di pun
ti cui non si può essere contrari per 
principio. Questi si possono riassu
mere nella p roposta di sgravare 1500 
m iliardi dalle im poste dirette e di d a 
re un taglio a  tu tta  una serie di spese 
im produttive che andrebbero  tolte 
dalla Legge F inanziaria in discussio
ne al P arlam ento .

Non c ’è dubbio, questi sono prov
vedim enti che andavano  presi orm ai 
da tem po; non tan to  per la loro effi
cacia — sono infatti la classica goc
cia nel m are del debito  pubblico — , 
ma per invertire la tendenza della no

L. 300 milioni, assegnati al Comune ai 
sensi delle Leggi sul terremoto per ope
re pubbliche. L’intervento, il cui pro
getto esecutivo è stato affidato all’arch. 
Luca Manzini del luogo, è stato inte
ramente finalizzato per lavori di urba
nizzazione nell’am bito del P iano 
particolareggiato del borgo nord del 
Capoluogo. Con questo intervento si 
pensa di dare una risposta concreta 
alle esigenze ed ai bisogni del centro 
storico di S. Pietro al Natisone che rap
presenta quella tipica architettura spon
tanea locale che è doverso difendere e 
tutelare.

Nel prosieguo dei lavori l’Assemblea 
Civica ha pure affidato l’incarico al 
prof. Raffaele Cola per l’allestimento 
del progetto generale di sistemazione e 
completamento della rete degli acque
dotti Comunali. È stato recepito l’ac
cordo per il nuovo contratto di lavoro 
del personale comunale, con conse
guente variazione di bilancio per ulte
riore assegnazione di contributi statali 
per tali spese.

11 Consiglio ha approvato il bando 
di concorso per la copertura del posto 
di «applicato di concetto» vacante nella 
oianta organica ed ha modificato la

Su invito dell’Amministrazione co
m unale è stato  recentemente ospite a 
S. P ietro  al N atisone l’assessore re
gionale alla ricostruzione R oberto 
Dominici, al quale sono stati prospet
tati dei problem i di particolare rile
vanza per il com pletam ento delle 
opere pubbliche e della ristrutturazio
ne antisism ica dei fabbricati.

Nel porgere il saluto il sindaco 
Giuseppe Marinig ha ringraziato l’as
sessore regionale per l’interesse dim o
stra to  nei confronti del com une, e 
so p ra ttu tto  per il costante flusso di 
finanziam enti nell’anno  1987 per l’e
dilizia abitativa (L. 600 milioni), per 
lavori di urbanizzazione nell’am bito 
dei piani particolareggiati (L. 300 mi
lioni) e per la ristru ttu razione e rico
struzione del vecchio cinem a — 
teatro  parrocchiale (L. 480 milioni) 
che l’A m m inistrazione com unale 
pensa di destinare ad attiv ità ricrea
tive, culturali e sociali al servizio della 
popolazione locale e delle associazio
ni operanti nelle Valli del Natisone.

Il Sindaco ha pure ricordato  il fi
nanziam ento  pubblico per i lavori di 
dem olizione dei fabbricati fatiscenti

s tra  classe politica a vedere il b ilan 
cio dello S tato  com e un pozzo senza 
fondo  cui si può attingere sem pre e 
com unque.

La form a mentis di chi governa ci 
ha po rta to  ad avere, così, un deficit 
pubblico pari a 110.000 miliardi e, se 
fino ad ora non abbiam o avuto grossi 
problem i, dobbiam o ringraziare la 
favorevole congiuntura econom ica 
internazionale che si è concretizzata 
nel basso costo del petro lio  e delle 
m aterie prim e e in una riduzione del 
valore del dollaro.

O ra però il vento sta cam biando, 
brutte nuvole di crisi si addensano al
l’orizzonte ed i nodi stanno  per ve
nire al pettine. La vera p ata ta  
bollente che nessuno vuole toccare è 
rappresentata dal deficit pubblico del 
nostro  Paese che rischia di affossare 
quan to  di buono si è riusciti a fare 
in questi ultimi anni.

qualifica ed i requisiti d ’accesso al po
sto di vigile-messo con l’integrazione 
della funzione di autista. Prim a della 
ratifica di alcune deliberazioni appro
vate dalla Giunta Municipale in via 
d ’urgenza, l’Assemblea ha deliberato la 
concessione di contributi ad associazio
ni sportive e culturali oepranti sul ter
ritorio comunale.

Il Consiglio ha proseguito i suoi la
vori con l’approvazione di numerose 
delibere di autorizzazione al Sindaco al
la presentazione di domanda per con
tributi regionali e nazionali riguardanti 
principalmente il rifacimento della pi
sta di atletica leggera (Lire 130 milio
ni); l’acquisto di arredi per le aule delle 
scuole elementari, magistrali e della 
nuova sede della scuola materna di Az- 
zida (Lire 95 milioni), la sistemazione 
e la ristrutturazione degli edifici dell’I
stituto Magistrale e dell’Istituto Profes
sionale di Stato per l’Industria e 
l’Artigianato (Lire 230 milioni); il riatto 
della vecchia palestra delle scuole (Li
re 85 milioni); la realizzazione di ope
re nel settore della viabilità comunale 
con priorità alla strada Ponteacco- 
Mezzana (Lire 235 milioni); la realiz
zazione di un impianto sportivo poli-

e pericolanti nella frazione di Azzi- 
da e l’intervento necessario per il 
com pletam ento di ristru tturazione 
degli edifici classificati ai sensi degli 
a rtt. 8 e 11 (beni di particolare valo
re artistico e gli am biti). Sono state 
pure prospettate all’assessore D om i
nici l’urgenza di dover m ettere in ri
p r is t in o  le a re e  d e s tin a te  ad 
insediamenti di carattere provvisorio, 
l ’acquisto di quelle sedi di p refabbri
cati definitivi e la necessità di ulteriori 
finanziamenti per la liquidazione del
le parcelle dei professionisti m atu ra
te per direzione lavori.

Nel rispondere l’assessore Domini
ci, che era accom pagnato  dal consi
gliere regionale G iuseppe R om ano 
Specogna ha ricordato  l’im pegno fi
nanziario  della Regione per la rico
struzione del patrim onio  edilizio 
pubblico e privato nell’am bito del co
mune di S. P ietro al N atisone e ha

dato  la sua disponibilità a finanzia
re il con tribu to  per la ristru ttu raz io 
ne dell’ex cinem a anche a sala 
polifunzionale per attiv ità  socio- 
culturali. H a sotto lineato  la volontà 
della G iunta regionale a favorire il

— parte  p r im a  —

Il bilancio dello Stalo

C erchiam o innanzitu tto  di chiari
re cosa si intende per deficit pubbli
co. Il bilancio dello S tato  è fo rm ato  
da due grandezze fondam entali: le 
entrate e le uscite. Le prime sono rap
presentate da tasse ed im poste, le se
conde com prendono tu tte  quelle 
spese identificabili con moltissim e 
voci, come: stipendi, costi d ’acquisto 
di servizi sociali, interessi su titoli di 
S tato , etc.

La d ifferenza tra  en tra te  ed uscite 
può essere o positiva — eventualità 
più impossibile che rem ota — , o neu
tra — situazione o ttim ale per la ge
stione di una nazione — , oppure 
negativa. Q uest’ultim o caso corri
sponde alla nostra situazione di 
deficit.

La ricerca dei m otivi per cui il bi
lancio statale del nostro Paese è in de
ficit è rela tivam ente facile, ma

valente e polifunzionale (Lire 800 
milioni); il completamento della rete fo
gnaria e degli impianti di depurazione 
(Lire 500 milioni); la sistemazione e 
l’ampliamento del cimitero del Capo
luogo (Lire 80 milioni); la gestione della 
biblioteca comunale (Lire 10 milioni) e 
la valorizzazione della lingua e cultura 
locale (Lire 8 milioni).

A ll’inizio di seduta il Sindaco prof. 
Giuseppe Marinig ha dato comunica
zione dell’attività svolta dalla Giunta 
nel passato mese di novembre, ricor
dando soprattutto le iniziative tenden
ti a favorire lo sviluppo e la crescita 
culturale ed economica delle valli del 
Natisone e del Comune di S. Pietro al
Natisone quali i contatti con le Asso
ciazioni culturali e difesa della lingua 
e cultura slovena, le realtà produttive 
sul territorio, l’incontro con l’Assessore 
regionale alla formazione professionale 
Dario Barnaba ed i membri della Com
missione «cultura» della Provincia di 
Udine, e l’impegno degli amministra
tori comunali per la riuscita delle ma
nifestazioni d ’ottobre, tendenti a 
incentivare e valorizzare i prodotti or
tofrutticoli e i dolci tipici delle Valli del 
Natisone.

com pletam ento delle urbanizzazioni 
nei piani particolareggiati e l’opera di 
ricostruzione inerente l ’edilizia abi
ta tiva , ha pure assicurato il suo per
sonale intervento per la messa in 
ripristino dei terreni sede di p refab
bricati e il finanziam ento delle com 
p e ten ze  te cn ic h e  a G ru p p i di 
progettazione.

Al presidente della C om unità  
m ontana valli del N atisone G iusep
pe C hiabudini, presente a ll’incontro 
anche nella sua qualità di consi
gliere comunale, l’assessore Dominici 
ha dato garanzia di ulteriori finanzia
m enti (L. 600 milioni) per il com ple
tam ento  della nuova sede dell’Ente 
sovracom unale ed ha illustrato  le 
proposte che l’A m m inistrazione re
gionale intende sviluppare per il po 
te n z ia m e n to  d e l l ’a s s is te n z a  
domiciliare agli anziani che la C om u
nità svolge nell’am bito delle Valli del 
Natisone su delega delle A m m inistra
zioni com unali. Si è pure parlato  del
la pesante situazione occupazionale 
nelle Valli, anche a seguito della 
prossim a chiusura della Danieli N a
tisone s .p .a . operante nella zona in
dustriale di S. P ietro al Natisone.

sarebbe semplicistico dire che per ri
trovare l’equilibrio basterebbe appli
care qualche concetto contabile. 
P roviam o com unque ad elaborare 
qualche ipotesi partendo proprio dal
l’analisi delle voci prim a nom inate.

T ra le en trate, la parte  del leone 
viene svolta dalle im poste sul reddi
to  derivanti da lavoro dipendente. Il 
m otivo è abbastanza facile da in tu i
re, poiché questo tipo di reddito  non 
può sfuggire in alcun m odo alla con
tabilizzazione del fisco e quindi bas
s iss im e so n o  le p o s s ib il i tà  di 
evasione.

D iam etralm ente opposto  è il d i
scorso relativo alle im poste derivan
ti dal reddito  su lavoro autonom o. 
Qui troviam o larghe sacche di evasio
ne che da anni si cerca di restringere 
con strum enti di controllo  fiscale 
sem pre più elaborati. In teoria que
sta politica è ineccepibile so tto  sva
riati punti di vista ma pu troppo  si

P C I  V A L L I  D E L  N A T I S O N E

Blasetig e Ruffino 
su disarmo 

e tutela
Con la festa dell’U nità di S. P ie

tro  al N atisone il PC I aveva raccol
to  un indubbio  successo politico 
perchè aveva avvicinato atto rno  alle 
sue iniziative m olta gente e soprattut
to  parecchi giovani. La tavola ro ton 
da unitaria ha dato  buoni fru tti 
perchè proprio  in quella sede si è r ia 
perto  il dialogo sulla m inoranza 
slovena.

T u ttav ia la festa non era riuscita 
a  raccogliere un analogo successo 
economico. I conti risultavano in ros
so. Di qui la necessità di raggiunge
re il pareggio. Allo scopo è servita 
una riunione conviviale

Nel corso della serata, resa im pe
gnata m a anche allegra dalla fisarm o
nica di A ngela con canti di lo tta  e 
popolari, hanno pronuncia to  brevi 
discorsi il consigliere provinciale P i
no Blasetig ed Elvio Ruffino della se
greteria provinciale del PC I.

La coincidenza della visita del se
gretario sovietico Mihail Gorbačov in 
USA ha dato  m odo a  Blasetig di so t
tolineare l’im portanza dell’avveni- 
m ento e la soddisfazione di quanti, 
come il PCI hanno dato vita negli an
ni scorsi a grandi m anifestazioni per 
la pace e il disarmo. I colloqui di W a
shington acquistano particolare signi
ficato nei territo ri di confine più 
esposti in passato alla guerra fredda. 
R uffini invece si è sofferm ato  sulla 
v itto ria  per la m inoranza slovena 
rappresen tata dal ripristino della po 
sta di 30 m iliardi nella legge finan
ziaria, appena vo ta ta  al senato.

In prim o piano emerge - ha detto  
R uffino  - l’iniziativa del P C I che ha 
esercitato una funzione di proposta 
e di traino negli enti locali (come Bla
setig alla C om unità m ontana), nelle 
associazioni, e in Parlam ento  (come 
per esempio il senatore Spetič). Il 
PC I non si è dunque sm entito nel suo 
ruolo di iniziativa e stimolo, dalle leg
gi per il terrem oto  a quella per le zo 
ne di confine ed a quella per la 
m inoranza slovena.

Fino a questo m om ento - ha con
cluso - solo il PC I ha form ulato  una 
proposta di legge di tutela ed invitia
m o le altre forze politiche a fare la 
loro parte.

G lasbena šola - Špeter 

vas vabi na

Božični koncert
ki bo  v so b o to  19. decembra 
ob 15. uri
v p ro sto rih  dvojezičnega šolske
ga cen tra

scontra con una realtà m olto com 
plessa. Infatti, calcando troppo  il pe
dale della pressione fiscale, si rischia 
di spingere a ll’inerzia questa parte di 
apparato  produttivo ancora così fon
dam entale in Italia.

Per quanto riguarda, invece, le im 
poste indirette, balza subito  a ll’oc
chio il livello che ha raggiunto 
l’im posizione fiscale sugli olii m ine
rali. Un litro di benzina, per esempio, 
ha il valore effettivo di L. 400 m a a 
noi costa L. 1300 perchè sulle L. 400 
iniziali g ravano  ben L. 900 di 
im poste.

Particolare è, invece, la situazione 
dell’IVA, poiché a quasi quindici an 
ni dalla sua introduzione non si è stati 
in g rado di dare a questo tipo di im 
posta indiretta una stru ttu ra  tale da 
svolgere efficacem ente i ruoli per i 
quali era sta ta ideata e quindi anche 
qui sono riscontrabili vaste aree di 
evasione fiscale. A parziale soluzio
ne di questo problem a, è auspicabile 
una prossim a razionalizzazione del 
conteggio dell’IVA, equilibrando i 
pesi e distribuendo gli oneri su sog
getti più facilmente controllabili poi
ché è m olto  difficile orientarsi nella 
giungla di leggi e norm e che regola
no questa s tru ttu ra .

Alessandro Pittioni

SA N  P IE T R O  A L N A T IS O N E ?

L ’assessore alla ricostruzione Dominici 
ospite delVamministrazione

Analisi economica 
dell’azienda «Italia»



17. decembra Stran 3

D O K U M E N T I

Kanalska dolina 
v škofijskih zapiskih

O bnovitev Božje poti 
(Svete Višarje - Zabniee)

V Ž abn icah  sta se izoblikovali 
dve skupin i: p rva , pod  v o d 
stvom  trgovca M atije M ošica, je 
h o te la  b o žjo  p o t obn o v iti v v a
si, d ruga skup ina se je  tru d ila  za 
o b n o v o  n a  V iša rjah . Z a rešitev 
tega spo ra  so vaščani poslali p o 
slance n a  D unaj k n jegovem u 
veličanstvu  cesa rju . D ekan  To- 
b ija  W alcher o m en ja , d a  so ne
k a te r i  Ž a b n ič a n i š tir i k ra t 
po to v a li n a  D u n aj.

Že 11. m aja  1799, s štev. 1333 
je  b ila  p ro šn ja  Ž abn iške občine 
n a  n a jv iš ja  m esta o d k lo n jen a . 
K rški (celovški) o rd in a ria t p a  je  
dobil dovoljen je , d a  prenese m i
lo stno  p o d o b o  nazaj na V išar
je . G ubern ijsk i rescrip t nosi 
d a tu m  23. sep tem bra  1790. P o 
zim i je  b ilo  po ln o  p isan ja , pov
p raševan ja , poročil, p ro toko lov  
in p ism enih  pred logov  z n a 
sp ro tne strani, ki je bila zelo raz
d ražen a . P ren o s k ipa n a  Svete 
V išarje  se je  izvršil na B inkošti 
le ta 1791.

D ekan  in župn ik  na T rb ižu , 
T o b ija  W alcher, je  30. m a ja  
1791 dobil od  krškega koncisto- 
r ija  navod ila  o p renosu  k ipa 
M atere  B ožje in  o obnov i božje 
po ti na V išarjah . L eta  1792 so 
se vršile b o ž jep o tn e  slovesnosti 
b rez m o ten j. T oda  o lta rji so 
ostali v Ž abn icah . R om ari pa so 
se zadovo ljili z lesenim i. Leta 
1806 je  bil n ek d an ji m a rm o rn a 
ti o lta r  spet postav ljen .
500. letnica v letu 1860

P o seb n o  slovesno so o p rav l
ja li 500. letni jub ile j le ta 1860. 
Sveti oče P ij IX  je  p o d aril vsem 
ro m arje m , ki o p rav ijo  svete 
zak ram en te  n a  go ri, popo len

o d p u stek . A posto lsk i breve n o 
si d a tu m  31. ja n u a r  1860. N je
gova k n ezo šk o fijsk a  m ilost in 
častiti o rd inari dr. V alentin Wie- 
ry je  p o d a ljša l papežev breve in 
ju b ile jn o  le to  v ško fijskem  listu 
16. fe b ru a r ja  1860.

D ekan  in župnik  v Ž ab n icah  
gospod  F ran c  K ulnig p a  je  dal 
tiskati v nem škem  in slovenskem  
je z ik u  red  b o ž je p o tn e  svete 
m aše.

16. m a ja , na G o sp o d o v  vne
boh o d  p a  se ja  začel ju b ile j.

V tem  svetem  letu je  p rišlo  86 
procesij s K oroške, K ran jske in 
Š ta ja rsk e . Svetih o b h a jil je  bilo
102.000. P rid ig  v nem škem  in 
slovenskem  jeziku  je  b ilo  165. 
D nevno je  b ilo  o p rav ljen ih  tudi 
20 svetih m aš. 4. sep tem bra  ce
lo 26. Dne 2. ju lija  so bili n je 
gova k n ez o šk o fijsk a  m ilo st, 
p rečastiti o rd in arij d r. V alentin  
W iery sam  na svetih  V išarjah  
kot ro m ar.

Salvatore Venosi

Torna siila, ribalta 
«Autonomie furlane»

P e r  un  convegno  dei g rupp i  au tonom is t ic i  del Friuli

«A utonom ie Furlane» è nata  con 
il precis.s intendim ento di porsi co
me m om ento di confron to , di spin
ta , di critica, al fine di prom uovere 
form e di azione che portassero  a 
qualche risultato concreto le battaglie 
autonom istiche.

«L ’idea di una form a di unione dei 
gruppi autonom istici friulani non è 
nuova né recente — scrive il com ita
to  organizzatore per il convegno dei 
g ruppi autonom istici del Friuli, pre
visto per il 9-10 gennaio 1988, nella 
« proposta  di lavoro» che ha inviato 
a numerosissime organizzazioni e cir
coli culturali — ma è to rnato  alla ri
balta negli ultimi anni.

Si è fa tta  strada la coscienza che 
stiam o vivendo un tem po che richie
de a tu tti risposte nuove, che sappia
no concordare interessi particolari e 
generali, locali e m ondiali, e che so
lamente una unione di sforzi può ten
tare di dare».

La «proposta organizzativa» con
siste in una serie artico la ta  di punti 
su cui si sollecita una prim a risposta 
e che dovrebbe costituire la traccia 
del d ibattito  e degli approfondim en
ti che ci saranno nel convegno.

Non vi sono, nelle proposte, posi
zioni precostituite; ogni punto (regio

ne Friuli, lingua, cultura, territo rio , 
econom ia, pace, politica au tonom i
sta) presenta il quadro  attuale ed i 
problem i connessi e per ognuno è sti
m olata una risposta tra  due a lterna
tive già evidenziate ed altre eventuali 
da suggerire.

Che il problem a sia im portante ap
pare evidente chiunque, non solo 
per quanto già >e n ’è discusso, m a in
quanto investe profondam ente il rap
porto  dell’uom o con il suo territorio  
fisico e storico.

M a, va detto , il punto  centrale del 
d iba ttito  non è nella rivendicazione 
di una improbabile divisione regiona
le tra  Trieste ed il resto della Regio
ne, quan to  la sostanza del problem a 
stesso che non è lim itato a questo 
aspetto  am m inistrativo, bensì guar
da a ll’autonom ia nel suo significato 
di realizzazione delia giustizia distri
butiva e della attuazione di una più 
m atura dem ocrazia sul territorio  re
gionale.

Per questo, l ’articolazione in temi 
di riflessione su alcuni dei più pres
santi problem i del Friuli, visti e in
te rp r e ta t i  se co n d o  u n ’o tt ic a  
autonom ista, mette implicitamente in 
luce quan ta strada vi sia ancora da 
percorrere in questo nostro paese ver

so la realizzazione di quei principi di 
vita civile che sono indicati dalla C o
stituzione.

Si pensi alla lingua ed alla cultura 
che fanno del friu lano, come dello 
sloveno, un popolo con una sua pre
cisa fisionom ia, alla gestione del ter
ritorio che sempre più esce dalle mani 
della gente che lo abita, all’economia 
che segue le sue leggi senza legarsi ai 
valori culturali ed etnici, alla Regio
ne perennemente e capillarmente «oc
cupata»  m ilitarm ente per ragioni di 
«difesa».

Il senso dell’autonom ia cresce man 
m ano che aum entato  la m atu rità  ci
vile e sociale di un popolo, in p ropor
z io n e  a lla  su a  c a p a c ità  di 
confron tarsi coi diritti e coi doveri 
della società più am pia in cui è 
incluso.

Fare uno sforzo verso questa cre
scita individuale e collettiva, oggi, è 
doveroso oltre che necessario, se vo
gliam o m antenere in vita quei valori 
che sono stati validi per secoli e che 
o ra  sono minacciati dalla «non
cu ltura»  della m assificazione e della 
spersonalizzazione, che valu ta il va
lore dell’uom o non per ciò che egli 
«è» m a per ciò che può com prare.

Riccardo Ruttar

D vojezičn i šolski center
Špeter 

V nedeljo  20. decem bra  
ob  10. uri

n  v ' •  \ /  •Bozicm 
praznik

pesm ice, recitacije  in . . .  
ž ivahen  živžav! 

Vsi vabljeni: 
s ta rš i ,  ž lah ta  in p r ija te lji .

s p rve strani

v

Pogovor s predsednikom Cernom
n u ite to  d e la , ki m o ra  b iti 
program irano in zaobjeti vso ku ltur
no, družbeno in gospodarsko proble
m atiko in to na vsem našem teritorju 
tudi kjer smo bili m anj aktivni. M o
ram o, dalje, osvežiti naše delovanje 
na bazi in ustvariti boljšo koord ina
cijo med našimi organizacijam i tako 
na pokrajinski kot na deželni ravni.

Kakšne naloge so sedaj pred nami !

Izluščiti m oram o nove iniciative 
najprej na gospodarskem  področju. 
Potrebujem o delovna mesta že zlasti

v gorskih vaseh kot na prim er v bolj 
odročnih dolinah Tera, K arnahte in 
K olovrata, s tem v zvezi je treba d a 
ti veliko pozornost mladim in novim, 
strokovnim  kadrom , ter novi tem a
tiki gospodarskega sodelovanja na 
meji.

T reba bo razširiti mrežo naših kul
turnih društev na vsem teritorju in jih 
okrepiti tam , kjer že delujejo. P risto
piti bom o m orali tudi k znanstvene
mu in strokovnem u delu; razširiti 
m oram o tudi dvojezične knjižnice.

Seveda se bom o m orali še naprej

prizadevati, da postanem o subjekt v 
tej fazi ko se razpravlja o zaščitnem 
zakonu pa tudi o raznih deželnih in 
vsedržavnih posegih za gospodarski 
razvoj obm ejnega področja. Še bolj 
bom o m orali poskrbeti, da poveže
mo naše ljudi preko novih pobud, 
preko naših sredstev množičnega ob 
veščanja pa tudi RTV L jubljana in 
radio  TV Koper. Mislim, da bi m o
ral v tem okviru tudi Prim orski dnev
nik zao b jem ati vse in terese  in 
problem atike vseh Slovencev v Itali
ji in torej tudi nas, ki živimo na Vi
dem skem . M orali bi imeti svojega 
novinarja , kot tudi svojega nam e
ščenca na radiu TS A. H krati pa bi 
bilo potrebno oživeti tiskovni urad in 
odpreti zasebno radijsko posta jo  v 
N adiških dolinah.

O krepiti in podpreti bom o morali 
vse pobude, k ijih  oblikuje Zavod za 
slovensko izobraževanje na šolskem 
in glasbenem področju , tako  da bo 
naša skupnost bolje izrazila svojo 
identiteto in uveljavila svoje interese.

Kako gledate v prihodnost?
Politično vidim preureditev naše

ga am bienta, ker dopušča pluralizem 
interesov. Vendar je  situacija naših 
vasi in občin zelo zaskrblju joča, ker 
ni še dovolj posluha, da se okrepi 
m ednarodna vloga našega področja. 
Z ato  izostajam o, smo na obrob ju  in 
ne subjekt vseh naših življenskih in
teresov.

Kako bi se v eni besedi opredelili? 
Ste optimist ali pesimist?

Sem skeptičen, ker veliko nujnih 
problem ov s? bo odlašalo v nedo- 
gledno rešitev, čeprav naše stanje po
trebuje hitre in nujne ukrepe.

V T O R A K  22. D E C E M B R A  V G O R IC O

Hodimo v
N adaljuje se v kulturnem  dom u v 

Gorici gledališka sezona. Telekrat bo 
Slovensko stalno gledališče iz T rsta 
predstavilo delo Ivana C ankarja  
Kralj na Betajnovi, ki predstavlja eno 
izmed najbolj zanimivih predstav le
tošnje sezone.

Če ljubite gledališče pridite za na

mi na predstavo. N a vabilo Zveze 
slovenskih kulturnih društev smo bili 
v Gorici že dvakrat in nam  ni bilo žal. 
Tudi telekrat se dobim o ob 19.30 uri 
na targu Resistenza v Čedadu. Če 
im ate težave s prevozom  se lahko 
obarnete na Zvezi v Č edad (tel. 
731386). Vas čakam o.

* 
* 
* 
* 
* 
* 
*

*  
*  
*
* 
* 
* 
* 
*  
♦ *

Ore 11: S. M essa nella chiesa di Liessa *
O re 12: Saluto delle au to rità  e pranzo presso la palestra £

Comune di Grimacco 
Comunità montana “ Valli del Natisone”

Servizio dom iciliare

NATALE 1987 
addobbiamo l’albero...

Ritroviam oci tu tti insieme 
domenica 20 dicembre in occasione 

delle festività natalizie

Presso la Beneška galerija di S. Pietro al Natisone sono a di
sposizione del pubblico una grande mostra di pittura e grafica 
moderna, oggetti di artigianato artistico, cartoncini d’auguri fir
mati e numerati, lavori di tessitura, legno e pietra su ordinazione. 
Tutto per un regalo di classe.
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VOŠČIJO VESELE PRAZNIKE - AUGURANO BUONE FESTE

« Una p a re te  senza  un quadro  
è co m e  un corpo  senza  u n ’an im a»  

P ersonalizza  la tua  casa o il tuo  s tu d io  rivo lgendo ti da:

/ /
/ /

di M O SC H IO N 1 V A LT E R  

C ornici - Q uad ri - O ggetti artistici - Specchi - Posters

Piazza P. Diacono n. 34 
C /V/DA L E  DEL EPLULL Tei. /0432) 73//84

y //j EHiPkEOU
F erra m en ta  - C asalingh i - U tensile ria  - Legnam i 

E le ttrodom estic i - M ateria le  e le ttrico  - C o lo ri - A rtico li d a  regalo

Ž elezn ina - G osp o d in jsk i artik li - O ro d je  - Les 
E lektrični gospodin jsk i ap a ra ti - E lektrični m aterial - Barve - D arila

CIV1DALE - Č E D A D  - Via M azzini, 17 
Tel. (0432) 731018

Bruno Totolo  
augura Buone Feste 
a tu tti i suo i clienti

Bruno Totolo vošči vesele praznike  
vsem svojim  klientom

Tel. 732446

T ip -T ap
C A L Z A T U R E  PER G I O V A N I  

C 1V ID A L E  - L a rg o  B o ian i

KONFEKCIJE - CONFEZIONI

VIDUSSI
C I VI D A L E  -  Č E D A D  

Piazza Picco  -  Tei. 730051-730052

TESSUTI - ARREDAMENTO ■ PELLICCERIA - SPORT 
TKANINE • OPREME - KRZNA - ŠPORT

ALIMENTARI

DA 
MIRELLA
Augura buone feste 
Vošči vesele praznike

CLODIG Dl GRIMACCO

MACCHINE CALCOLATRICI - MACCHINE PER SCRIVERE

U n a  sce lta  vas tiss im a  per un do n o  prestig ioso  
s e m p re  utile s e m p re  gradito

CIVIDALE - ČEDAD 
Stretta B. De Rubeis, 15/17 - Tel. 0432/732432

R A Č U N SK I S T R O JI  - ST R O JI  ZA TIPKA N JE

V e lik a  iz b ira  za  u g le d n o  v e d n o  p r ije tn o  
in k o r is tn o  d a r ilo

L o re tta  M ugherli

Augura Buone Feste alla gentile clientela 
Vsem cenjenim strankam želi vesele praznike

P.tta  Term e R o m an e  - Tel. 0 4 3 2 / 7 3 1 3 7 0  - 3 3 0 4 3  CIVIDALE DEL FRIULI

Bar Trattoria

«da Silvana»
Porge 

i m ig liori auguri 
di Buone Feste 

a tutta la clientela

CLODIG DI GRIMACCO

( A

MADOTTO ONORATO
CIVIDALE - Corso Mazzini, 28 Tel. 731250

REGAL CASA
VIA EUROPA - CIVIDALE

A ug u ra  buone fes te  alla gen ti le  c l ien te la

o

< °  . A » -v\®
0

Controllo della vista con il 
computer • Sviluppo fotogra
fie in giornata • Materiale foto
grafico per il tuo hobby.

C iv id a le ,  Via M an zon i 17 
Via C avou r  5

edilvalli
di DORGNACH RINO & C. s.a.s.

v e n d i ta  materiali per  l’edilizia
33040 S. LEONARDO/UDINE 

sede e magazzino: via cemur 5 - tel. 0432/723010

fogolar - caminetti - termocaminetti - spoler - manufatti in cemento - solai 
laterizi - piastrelle - sanitari - rubinetteria

JUGOSLAVIA-FUI FERO

f  iA V O CN A

i p.mo rt
CLODIG

,c k
S.QUIH AZZIO»

CEMUR

n*t.r

-* ;
I LENMM I

NUOVO REPARTO DI PRODOTTI PER L’AGRICOLTURA

sementi - concimi - antiparassitari - attrezzatura per giardinaggio

IL M EGLIO A L M IGLIOR PREZZO  
NAJBO LJŠE PO NA JBO LJŠIH  C EN A H
— Dal p ro d u tto re  al co n su m ato re

— 11 più vasto  asso rtim e n to  di ca rn i fresche e congela te

— Salum i - S urgelati - Selvaggina
— A lim entari

— O d p ro izv a ja lca  d o  p o tro šn ik a

— N ajveča izb ira  svežega in zam rzn jenega  m esa

— D elikatese - Z am rz n jen a  živila
— D iv jačina

“  Jestvine CIVIDALE - ČEDAD

P .zz a  al G allo ,  2 - T el.  (0 4 3 2 )  7 3 3 2 2 4
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Živahno kulturno življenje 
v Kanalski dolini

Tri nedelje zaporedom a se je v Uk- 
vah nekaj dogajalo. V nedeljo 29. 
novem bra je bila otvoritev obnoblje- 
ne župne cerkve, 6. decem bra je  v 
dvorani nad m lekarno gostovalo Slo
vensko stalno gledališče iz T rsta z 
o troško  igro Ole luk.

Igrico, pri kateri so sodelovali tu 
di naši malčki, si je  ogledalo tudi pre
cej starejših Ukljanov. Veseli smo, da 
se SSG odpira tudi rojakom  v videm
ski pokrajin i, saj bi v nasprotnem  
primeru bilo gledališče vseh zamejcev 
sam o na papirju .

V nedeljo 13. decem bra pa je bila 
gost v Ukvah župnijska m ladinska 
skupina iz A nkarana, ki je za našo 
m ladino uprizorila opereto v treh de
janjih  «Miklavž prihaja». Sodelovalo 
je  nad 30 m ladih igralcev.

M nogi tudi starejši smo opereto

★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★ iH*
t  j
? Chiesa parrocchiale di Vernasso*  
ì  venerdì 25 dicembre - ore 16 £ 
« * 
t  Concerto di Natale t: :
+ co ro  P od  lipo *
* solisti M aria  R osa Q u arin a  e 2 
J  Renzo Birtig * 
$  co n  la p a r te c ip a z io n e  d e lla ?  
2 S cuola di m usica di S. P ie tro  2

ì ...........................  :
* Siete tutti invitati *  

★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★

prvič videli. Ob 15. uri popoldne je 
bila cerkev, kjer je  bila uprizoritev, 
že polna m ladih in starih  U kljanov, 
Z abničanov in nekaj jih  je  bilo tudi 
s T rbiža. N ad uprizoritvijo  smo bili 
vsi navdušeni in si podobnih  srečanj 
z ankaransko  m ladino še in še želi
m o. Ob tej priložnosti smo se tudi

dom enili, da bo m ladina iz Ukev in 
okolice od 1. do 15. ju lija  preživela 
svoje počitnice ob m orju v A nkara
nu v gostoljubnem  župnijskem  do 
mu. N aša posebna zahvala naj gre 
gospodu Ivu Miklavcu, ki je vso stvar 
organiziral in m ojstrsko speljal.

S.V.

Z bor go
reševalcev v Reziji

V soboto, dne 28. novem bra letos, 
je v kulturnem  dom u na Ravenci v 
Reziji potekal letni zbor italijanskih 
gorskih reševalcev Furlanije-Julijske 
krajine.

M ed gosti so bili tudi reševalci po
staje GRS Bovec, ki že vrsto let te
sno sodeluje z obm ejnim a postajam a 
CNSA iz Rajblja in Moggia. Srečanje 
reševalcev so organizacijsko izpelja
li «Polhi»  iz Rezije, vodil pa ga je 
član «Polhov» gorski reševalec ter 
občinski odbornik Rezije Sergio Bar
barino.

Med osrednje teme, v katerih je 
zlasti tekla živahna razprava na zbo
ru, velja postaviti naslednje: statusna 
in finančna ureditev prostovoljnega 
am aterskega dela gorskih reševalcev 
kot posam eznikov postaje CNSA in 
še posebej načelnika postaje CNSA,

ki je zakonsko regulirana, govorili so 
o vlogi zdravniške službe v CNSA — 
posebej vlogi zdravnikov — reševal
cev. Beseda je tekla tudi o šolanju re
ševalcev, precej kritičnih pripom b je 
padlo na račun sicer sodobnih, a teh
nično neustreznih delov reševalne 
oprem e. Zaskrbljujoč je podatek, da 
je  letos v gorah pokrajine za 40% več 
nesreč kot v preteklem letu. Gostje — 
reševalci iz Bovca smo lahko spozna
li, da se člani CNSA v sosednji deže
li srečujejo pri svojem hum anem  delu 
z domala enakimi težavami in proble
mi kot mi pri nas.

Rezijanskim  «P olhom » (G ruppo 
A lp in istko  Resiano - G hiri), ki so 
srečanje im enitno organizirali, je  to 
svojevrstno priznanje in vzpodbuda 
za delo v bodočnosti.

Boris Mlekuž

Praznik: svete Lucije 
v Ovčji vasi

V Ovči vasi se naši ljudje dobijo  
vsako leto na dan svete Lucije, 13. 
decem bra. Letos je  praznovanje p a 
dlo na nedeljo in ljudi v Ovči vasi je 
bilo veliko.

Ob 8.39 je za Žabničane maševal 
v slovenščini pater Filip Rupnik, rek
to r svetišča na svetih V išarjah; ob
10.30 pa je  imel slovesno sveto m a

riup. Na koru je  pel cerkveni pevski 
zbor iz Ukev.

Tudi taki verski shodi naših ljudi 
im ajo svoj pomen, saj jih  vedno bolj 
združujejo skupaj, kar dokazuje, da 
nas ni prav tako malo, ker se prav ob 
teh priložnostih še bolj sliši naša be
seda in naša pesem.

Salvatore VenosiPosnetek z igre

K O N G R E S  ZSI

S k r b e l i  
z a  m la d in o

Predsedniki 

federacij ZSI

SV E T A  B A R B A R A

drugo lieto

A drian o  Martinig za Evropo

Graziano Subiaz za latinsko A m eriko

Rene M arzolla za A vstralijo

Na m ali fo to g ra fiji naša m eštra m adam e Renée

4. dičem berja je  bila sveta B arba
ra an za tole parložnost je  paršu iz 
Belgije an avtobus, ki je parpeju 
duon adne naše em igrante, za de bo 
jo  kupe z žlahto an parjatelji p raz
noval tle dom a njih pom očnico. An 
takuo  se je  zgodilo: vsi kupe so se 
zbral an do pozne ure praznoval.

Med njimi je  bila tudi m adame Re
née an takuo  napravla lepo sorprežo 
vsiem tistim, ki so jo  imieli za meštro

v asile v La P raile (Tamines).
O na je  učila v telim asile od lieta 

1939 do lieta 1979 an takuo  je  zapoz- 
nala puno naših judi, posebno iz dre- 
škega, garm iškega an sredenjskega 
kam una, ki so v velikem številu živiel 
v telim  belgijanskem miestace.

N ekateri od nas sm o se srečali z 
n jo , se poguoril an spom injali na ti
ste čase, kar mi smo bli o troc an ona 
naša m eštra.

l itìgi Sturum za KanadoEn del prisotnih na kongresu ZSI

tu in ki šele poznajo  naš izik, pozna
jo  slovenščino in tudi italijanščino. 
Sada mi potrebujem o vključiti v na
šo Zvevo tudi nove generacije, tiste 
ki im ajo sedaj okoli 20 let, ki ju tri 
bojo  naši kadri po svetu in tudi bi 
mogli na kak način pom agati za raz
voj Benečije, ker naši izseljenci tudi 
po svetu so paršil na tak livel. M la
dina je  bila do sada puščena no m a
lo recim o par kraju , ker naše delo 
Zveze je  bilo buj za rudarje , za tele 
stare, za penzione, za tele socialne 
problem e. Do sada nism o še ušafali 
no politiko  za te m lade, m am o pri- 
pravt de se bojo interešal tudi te m la
di tu  našo Zvezo in v telim občnem 
zboru bi radi skupaj z vsiem delega- 
tam  rešili tel problem . V telim obč
nem zboru bo prvič vič jud i, ki so 
paršli iz A m erike, iz K anade, iz Bel
gije in tudi iz Italjie. Ta zunaj, uoz 
dežele F urlanije bojo  večina, ker do 
sada so bili večina skor nim ar tisti, 
ki so tle v Čedadu in tako de bom o 
lahko poslušali; kaki so problem i od 
tih m ladih zunaj in tudi smo povabi
li no m alo od telih m ladih, de sami 
bojo povedali, kaj potrebujejo v vsa
ki arei, ker težave, ki im ajo v Belgi
ji, ki im ajo v Švici so diferent ku kar 
im ajo v Am eriki in v A vstraliji. T i
sti iz Evrope im ajo šele direktne kon
takte z Benečijo, hodijo  enkrat, 
dvakra t, še trik ra t na leto v Beneči
jo . Iz A rgentine je  zelo teško tudi za
radi ekonom ske situacije, ki im ajo v 
južni Ameriki

Renzo M attelig
so izseljenci videli, da ima vsaka area 
svoje problem e, in tako  tele federa
cije, ki delajio avtonom no adna od 
druge, pom agajo  lieuš za rešit p ro 
bleme od vsake aree.

Že v Reziji smo pravli, da proble
mi od em igraciona so se spremenili 
in potrebujem o eno novo politiko za 
tel em igracion. Do sada naše delo je 
bilo veliko za te buj stare, za tiste, ki 
so se rodili v Benečiji, ki so šli po sve-

Spet se vračamo na občni zbor  
Z veze slovenskih izseljencev. Prav se 
nam  zdi objaviti, kar je  ta jn ik  R en 
zo  M attelig povedal za koprsko  tele
vizijo.

N a zadnjem  občnem zboru v Re
ziji so začele operativno delati fede
racije naše Zveze. Prej so bile po 
celim svetu sekcije, vsaka sekcija je 
bila av tonom na in je imela nje kon 
tak te  s sedežem tle v Čedadu. Potem

t k u l t  re z a  n o v e  g e n e ;
‘dad o ....

En m om ent lietošnje svete Barbare: sveta maša v špietarski cierkvi
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Nadužna čuda Božične noči
Kuo je bluo vse lepuo an  vse 

dobro , kar se je  parbližavu Božič, 
kar sm o bli mi m ajhani.

T an  uoné je  bluo tiho an  m raz. 
L una je sijala v luhtu . Tu naši 
kam rici mi o troc smo spal vsi ku 
pe. Smo gledal nuoč taz pastieje 
an smo se nom alo bal.

O knaca nieso imiele im pošt al 
peršian an kar se je  začenju runat 
dan, vsako ju tro  smo zagledal gla- 
že od okni zaledjene. Vsi pun  ču
de an veseja sm o gledal tele rože 
uoz leda, drievja, kristalnove bre
ge, biele hosti... vsak dan so se ru- 
nale, vsak dan  arsta ja le  an drug 
dan  pa nazaj nardile.

K ajšna čuda za nas!
An potle, glih tis t dan , ki je 

spala an Rožca ta  par nas, kar 
smo pokukal zju tra  skuoze okno, 
sm o videl ta  uoné vse bielo.

Snieg!

An je  le padu an padu doz 
luhta.

— Gled, M juta, m ušacove sto- 
pienje!

— Ja , Rožca, ponoč je  pasu 
m ušac z M arijo , Jožufan  an 
Jezušan ...

M ušac?
Ne, nie biu m ušac. Je bla lesi- 

ca, ki je  hodila lačna ta  po vasi — 
kar so vsi spal — an gledala če je 
biu kajšan kakošnjak odpart al če 
je  ostala ta  na tleh kajšna koščica.

Pa mi o troc smo kladli zvičer 
no pest sena če pred naše vrata, 
de se m ušac ustav, de se opočije, 
de snie nom alo sena. Z atuo  smo 
videl m ušacove stopinje ta  pred 
našo hišo, le lesičine.

P o tad a  vsi mi trije an Rožca 
štier smo šli dol po štengah gledat 
hlače obiešene oku nape.

Mjuta Povasnica

B o ž ič
Božič je  skor tle ... za zastopit 
zadost nan je v luht oči uzdignit 
se videjo balce an zvezde svetit!
Božič je  skor d om a... za zastopit 
zadost nan  je  videt pred  hišah 
bliščiat, pom agnit, ugasnit 
m ajhane an velike smrieke!
Z adost nan je  se obarn it 
na pravo al pa na te čeparno roko, 
za videt vsake sort luči goriet!

Vetrine so že napravjene, 
se videjo reči g rozne...
... m a m uoj Buog, kuo so drage.
Te stare se čuje reč: “ Ka sm o učakal, 
ka se vid, ki bo tle, če takole puojde napri 
kan pride tel naš sviet!
Te mladi le vič bi tiel im iet...»

Z a kupit Šenke se na ku odperja  taku in , 
an  grede gondulam o: “ O d tele uraže se na riešmo 
vič, se na m ore vič uteč, 
še za lietos naj bo, potle napri maj v ič ...”
O d telega ca jta , pa ja , velik konfužjon  je  po pot 
an vsierod.
Vsak hitro  gre, leti, nie ca jta  m editat 
an te druge poslušat.
Se na vie kan gledat kar se hod ...
. .. Je s t... z nuosan po luh tu  gren ...
Kiek tu  a ja rje  čujen, ki m ore bit?
...A n  d u h ....  ja , an duh me objem e
sada ga požnufam ... so ...
jabuke , h ruške... naše Šenke, naše zuonke...
an m andarin i, ma ja  je  njih duh
ki me peje pod  tisto  m ikano sm riekco
ki se ušafa tu  piče od m oje hiše. Vsa hiša je
puna tistega duha, jest san na m ajhana čičica,
gledan tisto  m ajhano  sm riekco,
štiejen dost m andarinu  san obiesla
dost čokolatinu, dost karam el

san paršpara la  od svetega M uhora napri,
zaklenjene tu kobarline
za tisto  m ajhano  sm riekco napunt.
A n sada? Ka je  pa tuo le ...
Tela m uzika me grozi 
K ajšan gode... kajšni puo je jo ...
“ Missus est angelus G abriel e Deo in . . .”  
Poslušan, jest poznan tele lepe glasi!
An sada? Ka se gaja? Z rasla san nom alo,
se viden gor na ganke
kuo lepuo nas uči piet sin jorina P ierina,
na puno nas je okuole nje, ki gode z arm oniunam .

P una cierku jud i je  sadale, vsi kupe puojem o: 
“ Tu scendi dalle s te lle ...”  čast Perin Tapatičovi 
pari de naše glasi vso vas odgarnejo.
(Je sveta nuač!! Božič od puno  liet od tuod .
T an  uane je  m ernuo, čist je  luht, 
puno  zvezdi svetjo gor nad zem jo!)
M očnuo stisnen m oje oči, jih  lieuš pogledan ... 
m a ka je  pa tuo le ... tiste, ki sadale viden... 
T iste, ki blizu mene bliščjo...
(So zvezde objesene gor nad vasjo!
P reča bo sveta nuač! Lietni Božič!
Velik konfužjon  čujen nazaj okuole mene)
... finila san san ja t... po pot!

Z astop in  de m uoran  poskarbiet,
puno diela me čaka
... puno an jest m an za kup it...
P o tle ’ m uoren pisat an za cajtan  tole pism o pošjat, 
grede m uoran  tud augurat:
— Buon N atale, Buon A nno!!!
vsi m oji žlahti, van ki za Novi M ataju r dielata,
van m oji parja telji, van moj vasnjani,
tis tin , ki v naših dolinah žive,
an tud  našin dom ačin ki po sviete se ušafajo .
Vsien puno puno zdrav ja an veseja!!!

Michelina Lukcova

Novi Matajur

od govorn i urednik:
Iole N am or  

F otok om p ozic ija : 
F o tocom posizione M oderna - Videm

Izdaja in tiska 
Trst /  Trieste mm

Settim anale  - Tednik  
R egistraz. T ribunale di T rieste n . 450

N aročn ina - A b b on am en to  

l.etn a  za Ita lijo  11.000 lir

PoStni tekoči račun za Ita lijo  
C o n to  corrente p osta le  

N o v i M atajur Č edad - C ividale  
18726331

Za SFR J - Ž iro  račun 
51420 - 603 - 31593 

« A D IT »  61000 L jub ljana  
K ardeljeva 8 /I I  nad .

Tel. 223023

L etna n aročn ina  2.000 din 
posam ezni izvod 100 din

O G L A S I: I m odulo  34 mm x I col 
Kom ercialni L. 15.000 + IVA 18%

BAR - TR ATTO R IA

"Alla Posta"
di Clodig

Augura buone feste ai gentili clienti

V o ščijo  vesele praznike  
A u gu ran o  B u on e F este

VEPLAS S .p .A .

San Pietro al Natisone (UD) - Tel. 0432/727231

Augura Buone Feste 
Želi vesele praznike

hobles SPA
produzione serramenti in legno su misura

33049 S. Pietro al Nat. • Š p e te r  - Udine - Italy 

Zona industria le  - Tel. 0 4 3 2 /7 2 7 2 8 6

Augura Buone Feste  alla gentile clientela 
Želi v e s e le  praznike cenjenim  strankam

MERCERIE
ELETTRODOMESTICI
FERRAMENTA
CASALINGHI

Deposito PIBIGAS

S C R U T T O  ■ S A N  L E O N A R D O  SIC  L E N A R T  - T el. 7 2 3 0 1 2

MARKET - DESPAR di TERLICHER AMEDEO

I

RI'
yC U lticotC  

M r̂tolaA J/ti foujJìjL

D
IMPORT-EXPORT-RAPPRESENTANZE

D
VIDEM - TRST

S e d e ž :  3 3 1 0 0  VIDEM - Ul. Roma, 42  - Tel. (0432)  5 0 2 4 2 4

Filiala: 3 4 1 3 5  TRST - S ca la  B e lvedere  1 - Tel. (040) 43713-4  - 4 1 1 8 2 6  ^ ' ^ f a x M O -43073
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I RISU LTA TI 
l a Categoria
V alnatisone - Serenissim a 0-1 

2 a Categoria
Audace - C o rn o  2-0
A udace - A sso 5-0

3 a Categoria
P aviese - Savognese 1-1
B earzi - Pulfero 1-1

Under 18
V alnatisone - O lim pia 2-1
Pulfero - A u ro ra  2-5

Allievi
P ag n acco  - Valnatisone 0-2

G iovanissim i
Serenissim a - Valnatisone 0-0 
V alnatisone - S tella A zzu rra  0-1

C oppa Regione
C eltic - V alnatisone 0-8
Pulfero - A zz u rra  1-1

Pallavolo fem m inile
P o l .  S .L e o n a r d o  A p ic o ltu r a
C antoni- C ra  di F .S . 1-3

TUTTOSPORT 
VSE O ŠPORTU

C A M P IO N A T I  D I C A L C IO

Audace e Savognese in Paradiso, 
Pulfero in Purgatorio, Valnatisone in Inferno!

Walter Petricig - Under 18 Valnatisone

PR O SSIM O  TU R N O

l a Categoria 
V alnatisone - T o rre  Pn

2 a Categoria  
A udace - O lim pia

3 a Categoria 
Savognese - F u lgor 
Pulfero - A tle tico  U dine Est
Under 18 
O lim p ia  - Pulfero  
V alnatisone: riposa

G iovanissim i
T o rrean ese  - V alnatisone

Pallavolo fem m inile
T erzo  - P o l. S. Leonardo Apic.
Cantoni

L’Audace con la v itto ria  casalin
ga con l’Asso di S. O svaldo è balza
ta  prepotentem ente al secondo posto 
della classifica di 2° C ategoria.

La squadra del presidente Bruno 
C hiuch sta  finalm ente raccogliendo 
quello che ha sem inato, o ra  che gli 
a ttaccan ti si sono decisi a fare qual
che gol in più. Il fu tu ro  si presenta 
ricco di colpi di scena in quan to  nel 
girone fino ad oggi non c’è una squa
d ra  « leader», sarà la volta del
l ’Audace?

T utti gli sportivi delle Valli se lo 
augurano: sarebbe cosi per gli azzurri 
il paradiso!

U n’altra  form azione che ha o tte 
nu to  un risu ltato  di prestigio è la Sa
vognese che ha «rischiato» di vincere 
in casa della capolista. Peccato che 
la form azione gialloblù sia sta ta  rag
giunta a tre minuti dalla fine dopo es
sere sta ta  in vantaggio con un gol 
siglato su rigore da Ž arko Rot (16 
gol!).

L ’allenatore della Savognese Gigi 
Venuti ci ha fatto  un resoconto sulla 
gara di Pavia: «La m ia squadra con 
due azioni poteva concludere la gara 
sul 2-0, m a ho visto una grande P a 
viese opposta ad una Savognese ben 
disposta ed atleticam ente ben prepa
rata . Mi confo rta  il com m ento dato 
sulla gara da un giocatore di casa 
che, uscendo dal recinto di gioco, ha 
detto  che poco prim a sul cam po si 
erano trovate le due migliori squadre 
del girone di 3° C ategoria. Il pareg
gio è giusto e mi sta bene!».

Il Pulfero costringe il Bearzi, «ex 
grande», al pareggio casalingo con 
una rete del ritrovato  M arino Simo- 
nelig. A piccoli passi sta rito rnando  
verso zone più consone al proprio po
tenziale tecnico ed atletico.
Chissà che dall’attuale posizione di

Antonio Persoglia - Esordienti Valna
tisone

“ pu rgato rio” , la squadra arancione 
non possa in fu tu ro  toccare il “ pa
rad iso” .

Per la Valnatisone è invece “ l’in
ferno” . D opo la im m eritata sconfit
ta  contro  la Serenissim a, se la

squadra si darà una m ossa po trà  an 
cora sperare di salvarsi, in quan to  il 
m ateriale a disposizione è valido. Bi
sogna però badare al sodo senza pen
sare a  preziosismi.

L’Under 18 della Valnatisone o t
tiene la «solita» vittoria casalinga con 
le reti di W alter Petricig (rigore) e 
R oberto M eneghin (colpo di testa); 
m entre il Pulfero deve am m ainare 
ancora una volta la bandiera nella ga
ra  casalinga con l’A urora.

Infine prim a vittoria esterna degli 
Allievi della Valnatisone , con reti di 
Ivan del Medico ed Em iliano%Dorbo- 
lò a Pagnacco. 1 Giovanissimi inve
ce sono stati m olto sfo rtunati nel 
subire la sconfitta casalinga con la 
Stella Azzurra che pur essendo secon
da in classifica, non ha fatto  vedere 
granché. Un pareggio sarebbe stato 
più equo.

Trofeo Novi
1 M arcatori

16 reti: Ž ark o  R ot;
7 reti: F io ren zo  B irtig , Ivan  Del 
M edico;
6 reti: A d rian o  S tulin ;
5 reti: L uca  M ottes;
4 reti: E nrico  C ornelio , N icola Stu- 
ram , M assim o M iano , A lberto  Pa- 
rav an , S tefan o  D ugaro , S tefano  
C rom az, A ndrea  Scuderin, M ichele 
M artin is;
3 reti: D aniele S tacco , M arino  Si- 
m onelig , A n to n io  D ugaro , V alter 
Petric ig , E m iliano  D orbo lò , A n to 
n io  P ersoglia ;
2 reti: F lavio  C hiacig , B runo  lu s 
sa, D ario  G uerra , C ristiano Barbia-

ni, R o b erto  M eneghin , A n d rea  
D om eniš, R o berto  S pecogna, G a 
briele Becia, D avid Specogna, C a r
lo L iberale , M arco  M arin ig^ Edi 
Q ualla ;
1 rete: F ranco  B ardus, R o b erto  Se
d i ,  D aniele S pecogna, G u id o  Co- 
s t a p e r a r i a ,  D a n ie le  B o r d o n ,  
S im one B lasutig , A d rian o  C oren , 
F ab io  T rinco , D iego B urello , G io 
vann i M orea le , R en ato  M oreale, 
Francesco C oceano , Ivanovič Iure- 
tig , G im m i G u jo n , G iann i C rucil, 
F ab io  S a lam an t, A d am o  M archig , 
M assim o P rem ariese, G iann i T rin 
co , A n d re a  P o d recca , A lessandro  
B arb ieri, S tefan o  M oreale, M arco  
D om eniš.

LE CLA SSIFIC H E  
l a Categoria
C e n tro m o b ile  20; M an iag o , Sere
n issim a 19; T av ag n afe le t, C o d ro i- 
p o  17; T a m a i 14; A z z a n e se , 
F lu m ig n an o , T o rre  12; C ividalese, 
M aianese 11; T arce n tin a , Ju lia  10; 
P ro  F agagna 9; Valnatisone 8; T o r
reanese 7.

2 a Categoria
Bressa 18; Audace 17; A u ro ra , 
L auzacco , Sangiorg ina 16; G aglia- 
nese, C o rn o , N atisone 15; P ag n ac 
co 13; O lim pia , F o rti & L iberi 12; 
U n io n  N ogaredo  11; R eanese 10; 
D o n ate llo  8; A sso, S tella A zzu rra  
6 .
U na p a rtita  in m eno: L auzacco e Pagnacco 

3 a Categoria
Paviese 18; Savognese 17; N uova 
U dine 14; A tle tico  U dine E st 13; 
B earzi, C om unale  Faedis 12; C hia- 
vris, S avorgnanese  10; P ulfero 9; 
F u lgor 8; T ogliano , L um ignacco 7; 
S. G o tta rd o  2.

Under 18
P ercoto  15; Bressa 13; O lim pia 12; 
Valnatisone, D onatello, M artignac- 
co 11; Serenissima 10; C olugna 8; 
B uttrio , A urora 7; A ncona, Cam po- 
form ido 5; Pulfero  1.
1 partita in m eno: Serenissima, A ncona, A u
ro ra , Valnatisone.
D evono riposare: B uttrio , Valnatisone, 
C olugna.

Allievi
Lauzacco 17; A zzurra, Reanese 16; 
P ro  O soppo 15; Torreanese 14, Buie- 
se 13; Ju lia  11; Valnatisone, Savor
gnanese 10; Arteniese 7; Fulgor 6; 
Pagnacco 5; Tavagnafelet, Stella Az
zurra 3.
3 partite  in m eno: T avagnafelet.
2 partite  in m eno: T orreanese, Buiese, P ro  
O soppo , P agnacco , Ju lia  Fulgor.
1 p a rtita  in m eno: Valnatisone, A rteniese, 
L auzacco, Reanese, A zzurra , S avorgnane
se, Stella A zzurra.

Giovanissimi
A zzurra 19; Stella Azzurra 18; Savor
gnanese 17; M anzanese/B  15; Ga- 
glianese 13; Serenissima, Percoto 10; 
Lauzacco 9; Buttrio 8; O lim pia 7; 
Valnatisone 6; Torreanese 5; Fulgor 
1.
2 partite  in m eno: Valnatisone, T orreanese. 
1 p a rtita  in m eno: M anzanese/B , P erco to . 
Deve riposare: O lim pia.

Con Paola Cantoni e Sandra Borghe
se - Pallavolo fem m inile della Poli- 
sportiva S. Leonardo allo specchio.

“ La nostra squadra è una fam iglia”
D opo l’intervista della settim ana 

scorsa con P io  Tom asetig, allenato
re dell’A udace, oggi scopriam o la 
P allavolo  femm inile rappresen tata 
nelle nostre Valli dalla Polisportiva 
S. Leonardo che dal 1982 è presente 
in questo sport. A bbiam o fatto  una 
chiacchierata con P ao la  C antoni, 
sponsor ed atleta della form azione, 
e con Sandra Borghese capitano del
la squadra.

La Polisportiva S. Leonardo ha 
rinnovato i suoi quadri. La società ha 
schierato alla partenza del campiona
to dì I “ Divisione la formazione fe m 
m inile che anche q u est’anno è 
sponsorizzata dall’Apicoltura Paola 
Cantoni di Clenia di S. Pietro al Na
tisone. Chiediamo a Paola di espor
ci la situazione attuale.

Presidente della Polisportiva è sta
ta  nom inata Anna Visin, alla vicepre
sidenza Sonia Borghese e quale 
allenatore della form azione fem m i
nile di Pallavolo G iorgio Z onta che 
è subentra to  a P iergianni Coceano.

Visto il successo ottenuto le passate 
stagioni ho deciso di rinnovare la 
sponsorizzazione ancora una volta.

C ’è stato qualche cambiamento 
nell’organico della squadra?

La nostra form azione si è rinnova
ta  con l’innesto di Sonia Birtig, A n
na Chiuch, A nna e Claudia Visin che 
hanno sostituito Loredana Oviszach, 
G iuliana C arrer e T iziana Duriavig.

Dopo la terza giornata di campio
nato come vedi il cammino per la tua 
form azione?

C O N  P A O L A  C A N T O N I  E S A N D R A  B O R G H E S E  L A  P A L L A V O L O  F E M M I N I L E  

D E L L A  P O L IS P O R T IV A  SA N  L E O N A R D O  A L L O  S P E C C H IO

«La nostra squadra è una famiglia»
squadra non sia fra  quelle dell’ulti
m o gruppo. Nella prim a partita  con
tro  il Percoto  abbiam o o ttenu to  un 
successo, 3-1 ; nella seconda dispu ta
ta  a Gem ona, dopo un’inizio prom et
tente, abbiam o dovuto cedere di 
fronte all’esperienza delle ragazze ge- 
monesi. Infine ieri sera (sabato 13 di
cem bre, ndr) dopo aver vinto il 
prim o set, nel secondo, in seguito al
l ’in fo rtun io  patito  da A nna Visin, ci 
siamo disunite consentendo alle ospi
ti di P ovoletto  di portarsi a casa una 
v ittoria.

Come fa i a conciliare il tuo impe
gno sportivo con quello delta tua at
tività lavorativa?

Il m io lavoro è im pegnativo, m a 
nei m om enti in cui pratico la palla
volo mi diverto cercando nel contem 
po di renderm i utile alla squadra.
Trovandom i in un am biente sereno, 
assieme alle ragazze abbiam o creato 
un gruppo affia ta to . Anche con il 
nuovo allenatore andiam o daccordo, 
nonostan te la sua severità in cam po, 
cerchiamo di m ettere in pratica i suoi 
suggerimenti. Ciò non toglie che fuo
ri dal terreno  di gioco la nostra  è da 
considerarsi una fam iglia.

A Sandra Borghese, atleta che dal
la fondazione della squadra di palla
volo è stata sempre presente ed ora 
è capitano della formazione abbiamo 
chiesto come si trova quest’anno

7
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Paola Cantoni

Il nostro  cam m ino sarà m olto d if
ficile ed im pegnativo in quan to  su 
dodici squadre che com pongono il 
nostro  girone, una verrà prom ossa 
alla categoria superiore (serie D); cin
que resteranno in prim a, m entre sei 
squadre purtroppo retrocederanno in 
2a divisione. Spero però che la mia

^ p i c u / f q / j j
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ra  n e s su n a  e s p e r ie n z a , m a 
continuando  abbiam o visto che po 
tevam o farcela.

Il secondo anno si è avvicinata al
tra  gente e con l’esperienza m atu ra
ta  si sono visti i risu ltati. A bbiam o 
m igliorato fino a giungere al traguar
do  della prom ozione. Q uest’anno c ’è 
stato  il rinnovo sia dell’allenatore, sia 
delle ragazze. Ciò nonostan te conti
nua ad esserci un buon affiattam en- 
to  ed un gruppo unito  anche al di 
fuori della pallavolo. Q uesto è uno 
sport che apre a nuove conoscenze, 
ci si sposta per tu tto  il F riuli, a  volte 
si partecipa anche a tornei al di fuo
ri della regione. C ’è sta ta  inoltre una 
notevole evoluzione tecnica.

Ringraziamo per la disponibilità 
concessa dalle nostre valide protago
niste della Pallavolo ed auguriamo 
loro di conquistare le mete prefisse.

Paolo Caffi

Sandra Borghese

nella squadra e se c ’è qualche d iffe 
renza rispetto alle passate stagioni.

A ll’inizio, nell’82, quando  è sta ta 
com posta la squadra non ci aspetta
vam o di poter cominciare un cam pio
nato. Viste le possibilità delle ragazze 
si è deciso di in traprenderlo . Il p ri
mo anno è stato  duro perché non c’e-

Polisportiva San Leonardo
presidente: A nna Visin 
vice-presidente: Sonia Borghese 
segretaria: Teresa Rinani 
consiglieri: Valter Z orzu tti, D a
niele R u d i, N ino Bracciale, Aldo 
P redan , G ianpaolo  B ernardino, 
G em m a Crisetig, G iorgio Z onta, 
M arco O sgnach 
allenatore: G iorgio Z onta 
atlete: D olores Vogrig, M onica 
O sgnach, P aola e C laudia C anto
ni, A nna e C laudia Visin, Sonia 
e Sandra Borghese, Sonia Birtig, 
A nna Chiuch
sponsor: apicoltura Paola C anto
ni - Clenia di S. Pietro al Natisone 
cam po di gioco: palestra scuole 
medie di S. Leonardo
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ji je šlo vse lepuo. Takuo je sada Mar- 
ju ta  M ateužova na varhu četartega 
rodu  ali «in cima alla q u arta  gene
razione».

In če je  ra ta la  bisnona, kduo jo  je 
naredu?

N icoletta in Daniel, ki se je  rodiu 
u videm skem  špitalu u to rak  8. di- 
čem berja. Srečan ta ta  od liepega 
puobčja je  P in ton  W alter, katerega 
m am a je  N ina Tebogatih le iz Pe- 
tarn iela .

M alem u D anielu želim o puno 
zdrav ja in sreče na n jega življenjski 
poti, prav takuo  bisnoni M arju ti, da 
bi se lepuo uzdignila na varh  petega 
generaciona.

SPETER
Um aru je  R oberto Coren

P o dugi boliezni je  v čedajskem  
spitale um aru  R oberto C oren. Imeu 
je  76 liet. V žalost je  pustu  ženo Pe- 
rino, hči Isabello, zeta Petra , navuo-

da D aniele, sestre an vso drugo 
žlahto. N jega pogreb je biu v Špie- 
tre v sriedo 9. dičem berja.

Isabelli, pru takuo vsi družini, naj 
gredo kondoljance Zavoda za sloven
sko izobraževanje an od vsieh nas.

DREKA
Barnjak-Asolo

Je že navada, de kar se kajšan žen, 
parvo napišem o novico an  za an  cajt 
potlè publikam o še fo tografijo . T a
kuo se je zgodilo an tele krat.

Smo bli že napisal an miesac od te
ga, de 7. novem berja sta se v Asolo, 
od kot je  dom a noviča, poročila F a
brizio Bergnach - Liencu iz B arnja- 
ka an Fabiola T itto to . Seda pa 
ob javljam o njih fo tografijo  an jim  
ponovm o naše voščila: de bi bluo va
še življenje nim ar veselo an srečno, 
kot tisti dan , ki sta ja la  « ja» .

Peternel
D va praznika  

u M atevžovi družin
U to rak  17. novem berja je  Scoda 

M aria - M arju ta  M atevžova po do 
mače praznovala svoj osemdeseti ro j
stni dan. Za to  parložnost so se zbrali 
okuole nje sinovi, hčere, navuodje, 
druga žlahta in prijatelji. Berto Tre- 
bežanu je  razveseliu družbo  z njega 
neutihljivo harm oniko.

Za osem deset liet življenja M atev- 
žove m am e in none, ki je  za par tied- 
nu potlè ra ta la  «bisnona», so bli vsi 
veseli, tudi zavojo tega, ker je  pred 
k ratk im  prestala teško operacion in

Živjo 33 letniki!

Rodili so se lieta 1954, takuo de lie- 
tos im ajo 33 liet. Za jih  lepuo p raz
novat so se vsi kupe zbral parvo v 
Špietre — na fo tografiji videmo ne
katere od n jih  — an potlé pa v zna
nim  risto ran tu  v Dolegna del Collio, 
kjer so imiel dobro  vičerjo.

Še če so bli napuošto  nard il, se jih  
nie bluo zbralo na 33, ta rk a j, ko lie
ta , ki jih  im ajo.

Je odvič reč, de fešta je  šla napri

do pozne ure an de so se pustli z obl
jubo , de se srečajo an druge lieto.

P ssst p  ss s t...
T u d i lie to s  k . d . R e č a n  p a r -  

p ra v ja  Silvestrovanje, ki b o  v 

te lo v a d n ic i n a  L ie sah  

G o d u  b o  a n sa m b e l P a l 

Še ki v am  p o v e m o  d ru g i k ra t

PIŠE 
PETAR  
MA TA JURA C

24 - FAŠIZEM, MIZERIJA IN LAKOT

Nemci in Kovačeva trobenta
Beppi Bonini - Kovač iz Lies je  biu 

odgovoran, odnosno je  prevzeu na
logo, obvezo, da u slučaju potrebe da 
alarm z njega trobento.

Za tako pam etno rešitev so bli 
puobje navdušeni, entuziasti, poseb
no pa so ble vesele njih družine do
ma, ki so jih  potrebovale par dielu.

In takuo je  paršu tisti 6. oktober 
1943.

U Klodič je  paršu A nton Simaz - 
Kuoser - znan voznik - furm an iz Go
renje Kosce. Poviedu je, da Nemci 
prodirajo iz Čedada proti Rečanski 
dolini. To novico so potrdili hitro p o 
lle tudi partizanski kurirji. Jedro stal
nih partizanov je  še zmieraj ostalo v 
Klodiču, Beppi Kovač pa je  parjeu za 
trobento in zatrombetal alarm, kakor

so bli zmenjeni. Iz Lies je  odmevala 
trobetna po vseh vaseh garmiškega 
komuna. Kovačeva trobenta je  klica
la na mobilizacijo. Tisti, k i je  kopu, 
je  pustu matiko na njivi, tisti, ki je  
targu jabuke, se je  spustu na tla iz 
dreva. Tisti, ki je  klatu kostanj, je  
prav takuo naredu. Tisti ki so ležali, 
so skočiti iz pasteje in tisti, k i je  ne- 
su koš, g a je  pustiu, kjer ga je  dose
gu glas trobente.

K ot voda iz desetine potokov, so 
se po  raznih, najbližjih stazah iz va
si zlivale skupine, vrste fa n to v  v do
lino, parjeli za puške in kmalu potlé  
naklestli Nemce pod  Dolenjo Merso.

In kar je  narbuj važno, je  tuo, da 
teh naših puobu ni obedan ne po ti
sku ne vlieku!

Pa zdaj pridimo na parvo anekdo
to, ki je  povezana z borbo par D o
lenji Mersi.

U Klodiški četi je  biu tudi A ldo  
Vogrig - Lukciju iz Gorenjega Gar- 
mika. Takrat je  imeu 19 liet. Naduž- 
nemu puobu so da! puško-m ošket 
model 91. Za de ga je  lahko obiesu 
na rame, je  muoru ušafat špaj (spa
go) pa  je  biu vsedno entuziast, če je  
jau tovarišem-kompanjam, kadar so 
šli do! po cesti proti Miersi: «Ah, ka- 
kuo jih  bomo!» Misliu je  na Nemce.

Paršu je  v Dolenjo Mierso in hitro 
ustreliu proti Nemcem. Ko je  ustre- 
liu u drugo, ni bluo žlaga, samuo 
«tik» je  nardilo. Polle je  uteku  —  kaj 
bi biu m u narest druzega, buožac. U 
mošketu je  imeu samuo no patrono  
(cartuccio).

Kmalu potlé se je  znajdu u nieki 
kotlini z drugimi tajšnimi, ko t je  biu 
on. «Kene, kuo sm o šli!» jim  je  jau, 
in vse se je  zasmejalo. Tale anekdo
ta se še donas pogostu pripoveduje

po naših vaseh.
Druga anekdota.
M uoj brat, rajnik Pauli, je  paršu 

iz Rima buos. Neviem kot je  hodu in 
kakuo je  hodu. Zdi pa se mi, da je  
večina hodu po  njivah, deleč od miest 
in železniških Stacionu, kjer so Nemci 
lovili italijanske sudate in jih  vlak za 
vlakom, trenam za trenam, vozili, 
kot žvino, u Nemčijo. Paršu je  za pu
no dni po  armišticiju damu, ko smo  
bli zgubil že vsak trošt in upanje. 
Takrat je  imeu 20 liet. Ko je  paršu 
damu, se je  u Klodiču že gibalo. Že 
puno puobu je  šlo prostovoljno (vo
lontari) u partizane. Na kom andi se 
je  oglasu tudi on. Troštu se je, da mu 
dajo obuteu, čevlje. Pa ni bluo ta
kuo. A n  dan se je  upu stopit pred ko
m andan ta , k i  so ga k lica li 
«Črnoguorac».

«Šta želiš, kaj želiš, tovariš?» ga 
je  vprašu komandant.

«Obuteu!» mu je  na kratko odgo- 
voriu in pokazu s parstam na gole, 
bose noge.

«Kajšan partizan bom, če bom  
buos cabatu za vami», je  še dodau.

Komandant se je  takuo močnuo an 
prešerno zarežu, da se m u je  du gar- 
lo videlo.

«Eh, ni kaj se smejat!» se je  dau 
kuražo naš Pavli. Komandant se je  
zriesnu in ostro dejau:
«F a n tič , al v id iš  m o je  bo te  
(škornje)?».

« Vidim!».
«Bote nieso moje. Obedan šuoštar 

mi jih  ni naredu. Sezul sem sovraž
nika, uzeu sem jih  martvemu so
vražniku!».

«A l vidiš moje bargeške? Je liepa 
jopa?».

« Bargeške so lepe in jopa je  liepa».
« Viedi, puob, da mi jih  nie obedan 

Žnidar šivu, slieku sem martvega so
vražnika! A l si zastopu?».

«Sem zastopu».
«  Vidiš tole brzostrelko, mitro, ki 

imam na ramane in pištolo ob pasu?. 
Vzeu sem jih  martvemu sovražniku, 
in če boš dobar partizan, boš tudi ti 
takuo naredu!» je  komandant odslo- 
viu brata, ta pa je  godarnjau, ker je  
mislu, da pride hitro do obutve. In 
potem, ko t sem že poviedu, so šli naši 
puobje damu, pomagat družinam po- 
bierat sadje.
(Se nadalju je)

Vas pozdravlja Vaš 
Petar M atajurac

0u ta n a
Il do lce  tipico delle  
Valli del Natisone

m m

0

P ietro  al N a t i s o n e  (UD) 
Via R o m a ,  3 0 /c  Italia 

Tel.  (0 432)  7 2 7 0 5 2

L’autentica gubana dal 1973 
aderente al Consorzio 

per la tutela delle Gubane 
delle Valli del Natisone

Urniki miedihu v 
Nediških dolinah

DREKA
doh. Lucio Quargnolo
Kras: v torak an petak ob 13.30
Pacuh: petak ob 13.00
Trinko: v torak an petak ob 14.00

GARMAK
doh. Lucio Quargnolo 
Hlocje: v pandiejak an torak od

15.00 do 16.00
v sriedo an četartak od
11.00. do 12.00 
v petak od 17.00. do 18.00.

doh. Giuliano Boscutti 
Hlocje: v pandiejak od 17.00 do

18.00
v sriedo od 15.00 do 16.00 
v saboto od 11.00 do 12.00 

Lombaj: v torak an četartak 
od 15.00 do 16.00

PODBUNIESAC
doh. Filippo Bonanno 
Podbuniesac: od pandiejka do petka 

ob 9.30. do 12.30. 
popudan od 15.00 do
17.30

Čmivarh: v saboto od 10.00. do 11.30

doh. Giovanna Plozzer 
Podbuniesac: v pandiejak, torak, 

sriedo an petak od
8.00 do 9.30
v četartak od 17.30 
do 19.00
v saboto od 9.00 do
11.00

SOVODNJE
doh. Pietro Pellegrini 
Sovodnje: od pandiejka do petka 

od 10. do 12.

ŠPIETAR
doh. Edi Cudicio 
Špietar: v pandiejak, srieda, četartak 

petak an saboto od 8.00 
do 10.30
v torek od 8.00 do 10.30 
in od 16.00 do 18.00

doh. Pietro Pellegrini 
Špietar: v pandiejak in sredo 

od 8.45 do 9.45 
v petak od 17. do 18.

SRIEDNJE
doh. Lucio Quargnolo 
Sriednje: v pandiejak od 11.00 do 

12.00
v sriedo od 13.00 do
14.00
v petak od 9.00. do 10.00 
v saboto od 10.00 do
11.00

Gor. Tarbi v pandiejak od 12.00 do
12.30
v sredo od 14.00 do
14.30

Oblica: v sredo od 14.30 do 15.00

doh. Giuliano Boscutti 
Srednje-Gor. Tarbi: v četartak od 

13.00 do 14.00

SV. LIENART
doh. Lucio Quargnolo 
Gor. Miersa: v pandiejak an torak 

od 17.00 do 18.00 
v sriedo an četartak od
9.30 do 11.00 
petak od 10.30 do 
12.00
v saboto od 11.00 do 
12.00

doh. Giuliano Boscutti 
Skrutove: v pandiejak od 14.30 

do 16.30 
v to rek , sredo in četrtek 

od 16.30 do 18.30 
v soboto od 8.30 do 10.30

Dežurne lekarne 
Farmacie di turno

Od 19. do 25. decembra

G rm ek tel. 725044 
Č edad (Minisini) tel. 731175 
M oim ah tel. 722381

Ob nediejah in praznikah so od- 
parte samuo zjutra, za ostali čas in 
za ponoč se more klicat samuo, če 
ričeta ima napisano «urgente».


